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--------------------
Tím hostem je plk. Ing. Luděk Prudil, ředitel odboru operačního řízení 
Hasičského záchranného sboru České republiky. Není tady náhodou, protože když se
podíváte do kalendáře, sedmý srpen a když k tomu přidáme letopočet 2002, anebo 
2010, tak je to právě ten den, kdy začaly velké povodně v České republice. Pane 
plukovníku, já vás tady vítám. Dobrý den.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Dobrý den, dobrý den.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Jaké máte poslední zprávy z míst, kde byly ty nedávné bleskové povodně?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak poslední povodně, které se vyskytly zejména na tom rozhraní Čech a Moravy, 
byly opravdu bleskové, napadlo tam nějakých přes 100 milimetrů vody a v tento 
okamžik bude pryč. Odstraňují se následky a hasiči do těch postižených obcí 
distribuovali vysoušeče, aby ty objekty mohly být uvedeny, řekněme, do původního
stavu, tedy vysušeny a mohly se stát opět bez problémů obyvatelnými.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Co vám běželo hlavou, když přišly teď ty poslední bleskové povodně? Obecně, když
začne víc pršet, tak co se vám v té hlavě honí?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
No zejména se honí to, jestli to vyeskaluje do velké katastrofy, anebo to v 
určitý okamžik skončí. Bohužel ta zkušenost je taková, že nejdřív začne drobně 
pršet a ono to pak trvá den a dva a najednou do toho přijde velký lijavec a ono 
to neustává a neustává a meteorologové nevidí až tak daleko. A tedy máme pak 
obavu, co z toho bude a na jak dlouho to bude.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Naším hostem v prázdninovém vysílání Radiožurnálu je plukovník Luděk Prudil, 
ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného sboru tady v České 
republice. Pokud se ho chcete na něco zeptat, tak už teď můžete posílat svoje 
otázky přes Facebook, anebo přes náš web Radiozurnal.cz.
/ Písnička /
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Plukovník Luděk Prudil, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky, hostem ve vysílání prázdninového Radiožurnálu. 
Připomínali jsme to datum sedmého srpna, rok 2002 a 2010, kdy tady u nás začaly 
jedny z těch velkých povodní, které byly pro vás jakýmsi křtem, anebo už jste tu
situaci zažil v tom devadesátém sedmém? Jaké jsou ty vaše vzpomínky, co se vám 
za tu dobu a na tu dobu nejvíc vybaví?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak já nemůžu říct, jestli by to bylo dobře nebo špatně, ale zažil jsem vlastně 
všechny velké povodně v České republice v té novodobé historii. To znamená, ty 
úplně největší nebo první největší v devadesátém sedmém jsem si zažil opravdu se
vší parádou. Ale nebyly to první povodně, už ...
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Ony byly vlastně rok předtím.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
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--------------------
Už rok předtím v devadesátém šestém tu voda zahrozila po hodně dlouhé, nějaké 
dvacetileté odmlce, i když takové drobné epizody byly všude možně, ale byla to v
tom devadesátém šestém povodeň na Bruntálsku a tam už jsme vyhodnocovali celou 
řadu věcí a řadu doporučení pro další povodně už jsme přijali po tom Bruntále. 
Ale to, co přišlo v roce 97, to opravdu zaskočilo všechny a byla tam řada 
improvizací.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Na kterou improvizaci vzpomínáte?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
No největší problém byl, že nikdo neuměl odhadnout, jak ta voda vysoká bude a 
jak se to bude projevovat za hodinu, dvě, za den, za dva, za tři, jestli když ta
povodeň je teďka v Olomouci, jak to bude vypadat v Kroměříži, jak to bude 
vypadat v Břeclavi, nikdo s tím neměl tu zkušenost. A to je asi to nejhorší, že 
se těžko odhaduje i odborníkům.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Co jste v té době dělal přesně?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
V devadesátém sedmém už jsem byl na té pozici šéfa operačního střediska u nás na
generálním ředitelství a na začátku povodní jsem na pokyn našeho šéfa vyjížděl 
do postižených oblastí. Nejdřív do okresu Svitavy, pak do okresu Šumperk a 
následně na Bruntálsko. A vlastně jsme Šumperkem projeli jako asi jedno z úplně 
posledních aut, protože tam přišla, přišel ten příval z hor a už se pak nedalo 
dál do Jeseníků vůbec projet.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Jak se za tu dobu změnil vlastně váš pohled na povodně v České republice a i na 
to, jak se teď k tomu problému přistupuje? Jak se vlastně mění ten integrovaný 
záchranný systém v České republice? Ať už třeba na základě těch zkušeností, 
které sbíráte od toho devadesátého šestého, těch osobních prožitků, které máte, 
ale i po té technické stránce.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak zejména řada lidí se poučila, a to nejen u hasičů nebo u složek IZS. Ten 
zásadní pokrok hodnotíme v tom, že je zcela jiný přístup a také jiné pravomoce 
jsou třeba u starostů obcí. Dřív taky před tím rokem 2000 nebyly legislativa. 
Nám se podařilo a ty povodně v devadesátém sedmém znamenaly možnost připravit 
komplexní a velmi moderní legislativu na řešení mimořádných událostí. A to si 
myslím, že je to nejzásadnější, co posunulo všechny dál. Ať už to jsou samotní 
záchranáři, starostové obcí a další.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
A dá se říct, že vlastně díky tady tomu všemu jsou dnes všechny složky toho 
systému a díky těm zkušenostem, řekněme, mnohem méně něčím zaskočeny?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Já bych řek, že každá povodeň vás zaskočí. Je mnoho věcí, který se opakují a 
jsou velmi podobný, ale každá ta povodeň, ač se to nezdá, tak je jiná. A zaskočí
kdekoho, protože ten projev je jednou takový, podruhé jiný, jednou ta voda teče 
tudy, podruhé jinudy, a jsou ty věci v řadě případů hodně hektické.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Co vás zaskočilo naposledy?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak poslední třeba zvláštností nebo tou, co překvapilo všechny, je povodeň v 
roce 2013, kde vlastně se dá říct, že nebylo ani tolik vody, ale ta voda udělala
větší katastrofu než v roce 2002. Zejména tedy dál za Prahou, protože nedosáhla 
takové úrovně. Ten průtok nebyl ani takový jako v roce 2002, ale najednou prostě
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níž pod Prahou byly ty katastrofální věci podstatně větší.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Posloucháte prázdninový Radiožurnál. Posloucháte našeho hosta. Bavíme se o 
povodních a o tom, jak funguje hasičský záchranný sbor v České republice. Pokud 
chcete, posílejte nám vaše otázky.
/ Písnička /
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Plukovník Luděk Prudil; ředitel odboru operačního řízení, je naším hostem ve 
vysílání prázdninového Radiožurnálu. Když člověk vlastně čte popis toho, jak u 
nás funguje integrovaný záchranný systém, tak se zdá, že to je poměrně složitá 
komplikovaná věc. Můžete to popsat a přiblížit vlastně našim posluchačům nějak 
jednoduše, co všechno děláte, jak to na sebe navazuje, jak vlastně to postupně 
jednotka po jednotce do sebe zapadá?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Já si myslím, že právě ten integrovaný záchranný systém u nás není vůbec 
složitý. Ono možná, když si někdo přečte zákon, tak v tom zákoně je řada detailů
a pak se to zdá být složité. Ale ten integrovaný záchranný systém je od roku 93 
položen na nějakých 13 zásadách a ten princip se od té doby, co to vzniklo, 
vlastně nikdy nezměnil. Je založen na tom, že na místě zásahu, když spolu mají 
spolupracovat záchranné složky, no tak je někdo musí řídit. Zákon říká, že tím 
základním schématem je, že součinnost složek řídí hasič, tedy velitel jednotek 
požární ochrany a když dojde k té zvláštnosti, že by hasiči na místě nebyli a 
spolupracovali spolu třeba jiné složky, třeba policie, horská služba nebo někdo 
takový, tak se musí dohodnout, kdo bude řídit tu koordinaci. Neřídí samozřejmě 
jednotlivé činnosti složek, ale řídí tu součinnost mezi nimi, aby bylo zřejmé, 
kdo má jaký úkol plnit. Další ...
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Ti šéfové se třeba také střídají po směnách?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Samozřejmě, protože člověk by nevydržel delší dobu. Třeba hasičský princip je 
takový, že směna slouží 24 hodin a pak má 48 hodin volno. Když je dlouhodobý 
zásah, což u těch povodní je, tak samozřejmě se organizuje střídání na pozici 
velitele zásahu.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Zcela prakticky, ta situace na místě, jak se domlouváte? Domlouváte se přes 
mobilní telefony, přes vysílačky? Jak je to jištěno? Protože když třeba vypadne 
ta síť mobilních telefonů, tak jak to funguje?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak když se podíváme na samotné hasiče, tak ty profesionální hasičské jednotky 
jsou vybaveny vždy třemi nezávislými komunikačními prostředky. Každá ta jednotka
nebo velitel je vybaven mobilním telefonem, analogovou rádiovou nebo 
radiostanicí analogové rádiové sítě a radiostanicemi digitální rádiové sítě. To 
znamená, že minimálně 200procentní redundance, takže když vypadne jeden systém, 
jsou schopni se domluvit druhým. Takže my máme, řekněme, malé problémy v této 
oblasti, ale když dojde k té zásadní komplikaci a tedy velké povodni, tak 
zpravidla mobilní sítě telefonní vypadnou, ta digitální radiokomunikační síť, 
protože je stavěna na podobném principu, tak má také problémy a zpravidla nám 
pak zbyde ta analogová, ta stará naše analogová radiová síť. Ale i s tou se 
domluvíme jak mezi hasičskými jednotkami, tak s operačním střediskem.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Jirka nám napsal dotaz. On navazuje na to, co teď vlastně jste řekl, a ptá se 
vás, jaký je váš názor na ten důvod, že Česká republika ztrácí pozici minimálně 
evropského lídra v informačních a komunikačních integracích přímo tísňového 
volání a operačního řízení složek integrovaného záchranného systému? Třeba 
projekt jako síť telefonních center přímo u 112 nebo integrované bezpečnostní 
centrum Moravskoslezského kraje dodnes jen těžko hledají na mezinárodním poli 
konkurenci a právem stále získávají prestižní mezinárodní ocenění. A ptá se, že 
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kdyby došlo k nějaké katastrofě a nebudou moci být využity všechny možnosti, 
které současné informační a komunikační technologie můžou poskytnout, tak může 
dojít jako k větším škodám. Nebo se ptá: "Je to snad jinak?"
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Já bych neřek, že ztrácíme to prvenství. Princip financování i takovýchto věcí 
je založen na tom, že prostě zafinancujeme a určitou dobu provozujeme. Je 
logické, že jiné státy investice do této oblasti dají také a pak nás někdo může 
předběhnout. Ale z toho, jak hodnotím situaci v Evropě, tak třeba to tísňové 
volání na linku 112 nebo technologie, kterou používáme, i když ji používáme 10 
let, tak je pořád principielně moderní a progresivní a jezdí se na ni koukat a 
ty zkušenosti z ní brát i řada velmi vyspělých států.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Ale mluví se o plánovaných změnách v systémech pro odbavování těch tísňových 
linek 112. Tak máte k tomu nějaké další podrobnosti, další informace?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Ano, ano, samozřejmě my chceme zmodernizovat tento systém, zejména ten princip 
těch moderních technologií chceme ještě rozšířit vedle hasičského záchranného 
sboru i na policii a zdravotnickou záchrannou službu, abysme této oblasti 
poskytovali stejnou službu občanovi a aby tedy občan se za každých okolností a 
vždycky dovolal a technologie byly opravdu mezi sebou propojené, předávaly se 
informace datovou cestou mezi hasiče, policií, záchrankou, tam i zpátky, a tak 
se poskytovala rychlejší služba občanům. To znamená, pořád je co zlepšovat a 
rozhodně i v těchto myšlenkách jsme tím lídrem v Evropě, protože řada států 
takto zatím neuvažuje.
/ Písnička /
/ Reklama /
/ Zprávy /
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
"Dobrý den, nemám žádný dotaz na vašeho hosta, jen bych ráda touhle cestou 
chtěla všem hasičům poděkovat za jejich práci, která je velmi náročná, často s 
nasazením jejich životů a dle mne navíc velmi nedoceněná. Ať už se to týče 
platů, tak malou prestiží ve společnosti." Tohle poděkování je od Lenky 
Janouškové našemu dnešnímu hostovi, kterým je plukovník Luděk Prudil z 
Hasičského záchranného sboru České republiky.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Mockrát za tato slova děkuji jménem všech hasičů.
/ Písnička /
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Plukovník Luděk Prudil, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky, u nás ve vysílání prázdninového Radiožurnálu. Paní 
posluchačka Janoušková vám před chvílí poděkovala a řekla, že je to profese u 
nás v naší republice ne příliš oceňovaná a doceněná. Tak jak to vnímáte v se 
svými kolegy? Jakou podle vás tu pozici máte ve srovnání třeba se svými kolegy z
jiných evropských států?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak ono ve srovnání s jinými státy ten Hasič téměř nikdy není nějak zázračně 
placen, kdybych to takto řekl. Kdy se podíváme u nás a srovnáme se zbytkem, tak 
to taky opravdu není nic zvláštního. Když se podívám na ty údaje, tak třeba 
průměrný hasičský plat se pohybuje někde okolo 32 tisíc hrubého, ovšem 
srovnáváme-li to třeba s průměrným platem v České republice, který je někde 
okolo těch 25 tisíc, tak to jsou třeba úplně nesrovnatelné záležitosti. Protože 
ten hasič, ten výjezdový hasič stráví v práci měsíčně 240 hodin. Kdežto 
standardní délka pracovní doby je nějakých 167 hodin. Takže když to pak 
přepočteme třeba na hodinovou mzdu, tak jsme někde úplně pod průměrem.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Která sezóna je pro vás, pro hasiče obdobím největšího zápřahu? Protože vy 
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nepomáháte jenom při požárech a při povodních, ale připomeňme třeba orkán 
Kyrill, sněhové kalamity, třeba i při ptačí chřipce jste pomáhali.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak každý rok je jiný, to je potřeba říci. Ale největší zápřah je spíš si dobré 
rozdělit na jednotlivé typy událostí, které řešíme. Třeba požáry, tak největší 
zápřah je v období jarního sucha a pak letních prázdnin. To znamená období 
sklizně, dlouhodobější sucho, to znamená výskyt malých srážek, požáry lesů, 
požáry polí. Kdežto pak zase jsou jiné události, ať už to jsou třeba dopravní 
nehody. No tak když vlastně nachumelí, je námraza a podobné věci, tak máme velké
množství zásahů u dopravních nehod. Takže v průběhu roku se to opravdu velmi, 
velmi vyvíjí a obdobně jak zemědělcům nevyhovuje žádné počasí, tak nám každé 
počasí generuje práci, ale jiným způsobem.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
J. K. se podepsal pod otázku: "Myslím, že udržovat průjezdné cesty je práce 
cestářů."
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Ano, myslím si to také, že by měla být, ale zásadní problém je, že těch cestářů 
je zaprvé málo a když udeří bouřky, tak jak je známe z toho posledního období, 
tak oni zasáhnou na ploše třeba několika krajů a zasáhnou všechny silnice. A 
kdybysme to nechali jenom na cestáře, tak po těch silnicích by se opravdu 
nejezdilo. To, co mě trošku trápí, je to, že to, co dřív nebylo, tak se v tento 
okamžik přesunulo na hasiče. To není o tom, že by dřív nepadaly stromy nebo 
větve na silnici, ale řada lidí je odstranila úplně sama nebo vůbec hasiče 
nevolali, anebo v každé dědině byli lesníci, lesnický traktor a většina těch 
záležitostí se odstranila, aniž by k tomu třeba hasiči museli vůbec vyjet. Takže
tam se nám ten počet zásahů za posledních mnoho let výrazně zvýšil.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Plukovník Luděk Prudil, host ve vysílání prázdninového Radiožurnálu.
/ Písnička /
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Ředitel odboru operačního řízení, plukovník Luděk Prudil ve vysílání 
prázdninového Radiožurnálu. Jaké máte, pane plukovníku, zkušenosti vašich kolegů
kamarádů vaše osobní, když se stane nějaké neštěstí, tak jak se vlastně lidé 
chovají? Protože často čteme o tom, že neuposlechl výzev, zůstával do poslední 
chvíle, zůstával tam se svou starou maminkou. Jsou to ojedinělé případy, anebo 
je to opravdu věc, která se stává skoro při každých povodních a ne jednou?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak stává se to při každých povodních, ale jsou to ojedinělé případy, protože 
ten člověk má obavu o svůj majetek, o zvířata, o celou řadu jiných věcí a 
vlastně nechce opustit svůj objekt. A jednou je to třeba preventivní evakuace, 
nebo to je evakuace nebo záchrana, kdy opravdu už se zaplavuje obec a ty osoby 
musí pryč. Je to problém samozřejmě nejenom v České republice, ale v celém 
světě, že osob odmítají tuto evakuaci. Násilím to dělat nelze, ale tam je pro ty
osoby obrovské riziko. Okamžik, kdy přijde opravdu ta povodeň, tak už je nikdo 
zachránit nemusí.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
A zase, z vašich zkušeností, z těch opakovaných povodní, dokázali jsme se 
poučit?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Určitě. Poučili se samozřejmě jak hasiči, tak starostové, tak i občané.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
A kde zůstávají ale pořád ty největší problémy, které jsme vlastně po letech 
nedokázali vyřešit?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
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--------------------
Tak z hlediska povodní je asi největším problémem realizace preventivních 
opatření, protože při samotné povodni jde všechno velmi rychle. Nemusíme řešit 
stavební řízení, uděláme rychle terénní práce, uděláme veškeré záležitosti k 
odstranění toho akutního nebezpečí. Povodeň skončí, všichni se dostanou do 
klidového stavu a začíná standardně úřednická mašinérie a ta hráz se zase 
nepostaví. Takže to je ten problém. Peníze na to jsou, peněz je vyčleněno 
obrovské množství, ale ...
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Ale co s tím?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
To by se musely úplně změnit zákony.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Zuzana se vás ptá, zdali třeba zaorání mezí, neodborná výsadba zemědělských 
plodin hodně přispívá k povodním.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Hodně přispívá k bleskovým povodním. Tam tyto záležitosti mají jasný a velmi 
zásadní význam. Ale u těch pak velkých katastrofálních povodní už, to znamená, 
když spadne ta velká srážka, tak toto se projeví v té úvodní fázi, na těch 
horních tocích, kde jsou malé potoky, ale nedokáže zabránit té velké 
katastrofální povodni, protože ta obrovská, to obrovské množství vody někam 
odtýct musí a pak už to na to vliv nemá.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Jak spolupracují naše české složky integrovaného záchranného systému s těmi v 
cizině?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Já myslím, že spolupracujeme hodně a intenzivně. Samozřejmě nejvíc pracujeme se 
svými sousedy a právě při povodních je to jedna z nejčastějších záležitostí, kdy
si poskytujeme vzájemně pomoc. Když vemu třeba letošní rok, tak to nebylo úplný 
sousedství, ale posílali jsme velmi masivní a razantní pomoc na, původně na 
Balkán, konkrétně do Srbska a do Bosny a Hercegoviny. Měli jsme tam naše 
velkoobjemová čerpadla a posílali jsme tam materiální humanitární pomoc, protože
i Česká republika v minulosti tu pomoc přijímala.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Navázali jste tam i přátelství?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Určitě.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Posloucháte prázdninový Radiožurnál. Jsme s vámi každý den a díky za otázky.
/ Písnička /
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
V prázdninovém Radiožurnálu si povídáme s plukovníkem Luďkem Prudilem z 
Hasičského záchranného sboru České republiky. Často při těch výjimečných a 
závažných situacích pomáhají také dobrovolní hasiči. Kolik je u nás dobrovolných
hasičů a je zájem být dobrovolným hasičem? A ten rozdíl mezi vámi jako 
profesionály a těmi kluky, který to dělají dobrovolně?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Naštěstí je jich hodně. Neřek bych často, že zasahují, oni zasahují téměř 
vždycky. Při velkých katastrofách se to bez nich vůbec neobejde. A právě 
povodně, to je ta, to jsou ty případy, kdy ti dobrovolní hasiči zasahují v 
mnohanásobně větší přesile než ti profesionální. Ale nemůžeme říct, že to je 
přesilovka. My plníme stejný úkol a opravdu to zachraňování, ať už hašení 
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požáru, záchranné práce, likvidační práce, nejdou dělat bez dobrovolných hasičů.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
A jak to vypadá, v podstatě ta spolupráce jak s dobrovolnými hasiči, tak třeba i
ale s armádou před povodněmi? Očekávají se, je to hlášené, předpovídá se to, tak
už tady funguje a je vámi koordinovaná ta spolupráce, nebo to nastupuje až při 
té likvidaci těch následků?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Ty věci jsou všechny připraveny dopředu, o tom právě ten integrovaný záchranný 
systém, anebo systém požární ochrany je. Pro samotné hasiče je dopředu zpracován
poplachový plán. To znamená, je vždycky přesně stanoveno, kdo, kdy, kde má 
zasahovat, kdo, komu je vyhlašován poplach. A obdobná věc platí samozřejmě i v 
celém integrovaném záchranném systému.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
To znamená, že ten integrovaný záchranný systém, který máme, tak je na světové 
úrovni a že třeba k nám také jezdí záchranáři se učit a dívat se vám pod ruce?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Jezdí a jezdí se i ze států, kde by člověk řekl, že to mají vyřešeno.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Odkud?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Jezdí se ... No tak třeba teď nás hodně překvapilo, hodně se o náš systém zajímá
Čína. My bysme řekli, že mají kdeco, ale oni opravdu jdou do těch detailů a je 
třeba hodně zajímavé, že z řady států se k nám jezdí dívat a seznamovat se s 
tím, co to vůbec třeba ti dobrovolní hasiči jsou, protože oni to neznají. Třeba 
v Bulharsku.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Tam nemají dobrovolné hasiče?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Bulharsko nemá dobrovolné hasiče a když jsme tady měli první delegace a mluvili 
jsme o nich, tak oni vlastně už vůbec netušili, o čem se bavíme, a několikrát si
to nechali vysvětlit a pak až pochopili, že právě v tom je ta síla, že ty rychlé
věci dokáže udělat ten hasičský záchranný sbor, ale pak ty další záležitosti, ty
dlouhodobé, a to jsou právě ty povodně a to je to třeba měsíční nasazení těch 
dobrovolných hasičů na obci, to prostě se nedá jinými silami a prostředky 
zrealizovat. A za to jim patří obrovský dík.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Pan posluchač reaguje na tu odpověď, kdy jsme se bavili o odklízení spadaných 
větví, stromů na silnici. A doplňuje svou otázku. "Mám tomu rozumět tak, že v 
případě, že silničáři nestíhají zimní údržbu silnic, tak to zajišťuje 
integrovaný záchranný systém?"
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak zimní údržbu jako takovou ne, ale samozřejmě všichni asi už se seznámili 
nebo setkali s tím, že je vyhlašován takzvaný kalamitní stav a že nelze některé 
záležitosti stíhat v těch časových limitech, jaké jsou stanoveny. Pak může 
nastoupit integrovaný záchranný systém a na některá, třeba velmi složitá místa 
můžeme nasadit těžkou techniku buď hasičů, anebo například armády.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Co si myslíte o tom, že se stále nakupují a prodávají nemovitosti v oblastech, 
které patří do povodňových oblastí? Třeba i tam došlo k úpravě toho koryta řeky,
existují tam třeba rizikové zóny, několik rizikových zón, záplav.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
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--------------------
Tak to, že se nakupují a prodávají, no tak to je asi logické. Když už tam je, 
tak někdo se jí chce zbavit právě proto, že už nechce být třeba vyplaven, nebo z
jiných důvodů. Větší problém je nová výstavba. Jestliže se v oblastech, které 
jsou ohroženy, dělá nová výstavba, tak to by nemělo být.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Otázka, která přišla od Milana, ptá se vás, jaký je teď poměr takzvaných mokrých
hasičů? Kdo to jsou mokří hasiči?
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Mokrý hasič je ten, který je zařazen v jednotce a jezdí k zásahům.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Takže vy jste suchý hasič.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Já bych řek, že jsem něco tak napůl, protože sice nejezdím k těm zásahům, ale to
je právě ta kategorie. Příslušníků hasičského záchranného sboru je nějakých 10,5
tisíce. Z těch 10,5 tisíc je 6200 nebo 300 zařazeno v jednotkách. Ale pak máme 
třeba tu kategorii, do které já patřím, a to jsou operační střediska. Těch je 
asi 500 celkem, protože taky musí pracovat ve směnách, a to tedy není ten čistý 
kancelářský hasič, který by dělal tu kancelářskou práci, jsme zapojovaní a 
realizujeme operační řízení, no ale holt jako se u toho ohně nebo u povodně 
nenamočíme, tak nejsme mokrými hasiči.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Na závěr nejsilnější osobní zážitek, který máte.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Tak osobní nejsilnější je z dob dávných řekněme, to bylo v tom devadesátém 
sedmém roce při povodních, kdy jsem byl na Bruntálsku a měl jsem za úkol 
koordinovat nasazování vrtulníků a byl jsem v ten okamžik úplně sám na letišti 
nebo na ploše toho letiště a nebyl tam se mnou vůbec nikdo. A přilítal mi 
vrtulník s rodící maminkou a já jsem vlastně vůbec netušil, co bych s ní dělal.
Patricie STROUHALOVÁ, moderátorka
--------------------
Ing. plk. Luděk Prudil, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky, byl naším a i vaším hoste. Díky za to moc, pane 
plukovníku, na shledanou.
plk. Ing. Luděk PRUDIL, ředitel odboru operačního řízení Hasičského záchranného 
sboru České republiky
--------------------
Já také děkuji, na shledanou.
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